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گزارش معاونت علمی ریاست جمهوری از برگشتن 673 نخبه به کشور خبر داد

بازگشت مغزها
  معاونت امور بین الملل و تبادل فناوری معاونت علمی ریاست جمهوری: در  سال اول اجرای »طرح همکاری با متخصصان و دانشمندان ایرانی غیرمقیم« 126 نفر و در سال دوم، 450 نفر به کشور بازگشتند

نیره خادمی|  خط 7 متروي تهران با 9 ايستگاه و 
3 يا 5 رام قطار و آنطور كه رئيس كميسيون سلامت 
شورا گفته، بدون »هواكش« و »پله فرار« در نخستين 
روزهاي اين هفته افتتاح شد تا تنها روزي سه ساعت به 
صورت آزمايشي مردم را جابه جا كند و البته مديرعامل 
شــركت بهره برداري مترو هم مي گويد كه قرار است 
در اين يك ماه اشــكالات آن برطرف شود و بعد تعداد 

واگن ها و ميزان سرويس دهي افزايش يابد. 
فرداي آن روزي كه شهردار تهران به همراه مديران 
خود تعدادي از ايســتگاه هاي خط 7 متروي تهران را 
بعد از 10 سال به بهره برداري رساند، مردم در مواجهه 
با ايستگاه ها با درهاي بسته و دقايق طولاني معطلي 
براي مترو مواجه شــدند و زمان معطلي حتي تا 45 
دقيقه گزارش شــد. صفحات مجــازي عكس هايي 
از درهاي بسته ايستگاه ها منتشــر كردند و بعد هم 
تصوير ايستگاه بريانك در ميان خاك و دستگاه ها به 
صورت كارگاهي دست به دست شد. پيمانكار خط 7 
در واقع همان پيمانكار پل صــدر بوده كه البته گفته 
مي شــود به جاي ســاخت آن بودجه ها را به تكميل 
پل صدر اختصــاص داده و بــراي همين خط هفت 
مترو سه ســال بعد از پل صدر افتتاح شده است، آن 
هم درحالي كه اولويت هاي شهر تهران تكميل مترو 
است تا ســاخت بزرگراه. محسن  هاشمي رفسنجاني 
كه سال ها مديريت متروي تهران را برعهده داشته و 
حالا هم به عنوان منتخب مردم تهران در شوراي پنجم 
رأي آورده است، شب سه شنبه در جلسه مشترك با 
اعضای مجمع نمايندگان تهران صحبت هاي مهمي 
در اين باره داشــت. او گفت كه شــهردار جديد بايد 
در نخســتين روزكاری خود اين خطــوط را تعطيل 
كند:  »متروی تهران در بخش ســاختمان و تونل ها 
وضع خوبــی دارد، اما در بخش تجهيــزات به دليل 
كمبود منابع، در برخی قسمت ها مشكل وجود دارد. 
افتتاح های زودرسی كه اكنون شاهد آن هستيم، بايد 
متوقف شــود، افتتاح خطی كه هواكش ندارد و قطار 
كافی برای آن وجود ندارد، ايجاد ناامنی برای مسافران 
است و هركس به عنوان شهردار جديد تهران انتخاب 
شود، بايد در نخســتين روز كاری خود اين خطوط را 
تعطيل كند.«  هاشمي رفسنجاني بعد هم به اعضاي 
شوراي فعلي شــهر تهران توصيه هايي را مطرح كرد: 
»ما منتخبان شورای جديد فعلا مسئوليت و اختياری 
نداريم، از اعضای شورای شهر فعلی تهران مي خواهم 
كه در مقابل اين افتتاح های زودرس كه برای امنيت 
شــهروندان خطرناك است، ســكوت نكنند.« اين 
درحالي بود كه چند ساعت قبل هم رئيس كميسيون 
سلامت شوراي شــهر تهران در جلسه شوراي شهر 
همين موضوع را مطرح كرده بود: »طبق گزارش های 
غيررســمی، قطعه افتتاح شــده از خط هفت مترو 
دو اشكال مهم دارد، شنيده شــده كه اين خط فاقد 
»هواكش« و »راه فرار« است. با توجه به اين كه اكنون 
فاصله بين دو ايســتگاه قابل استفاده از خط هفت در 
برخی مقاطع 6كيلومتر است، از اين رو بررسی صحت 
و ســقم وجود اين دو اشــكال بايد فورا مورد بررسی 
قرار گيرد.« رحمت الله حافظی البته درهمان ابتدا از 
زحمات شهرداري براي افتتاح اين خط تشكر كرد اما 
بعد گفت: »گزارش های نگران كننده ای درباره نواقص 
اين خط مطرح شده كه اگرچه غيررسمی است، اما با 
توجه به اهميت موضوع بايد به سرعت مورد رسيدگی 
قرار گيرد. پيشنهاد مي كنم تا برای رفع اين نگرانی و 
حصول اطمينان از امنيت شهروندان، كميته سه نفره 
متشــكل از نماينــدگان كميســيون های عمران و 
حمل ونقل، سلامت و محيط زيست و حقوقی و نظارت 
شورا تشكيل شود و پس از بازديد از اين خط، گزارش 

آن به شورا ارايه شود.« 
مدیرعامل مترو: تحمل دیدن آن را ندارند

با وجود ايــن  هابيل درويش، مديرعامل شــركت 

متروي تهــران حرف هاي گفته شــده را قبول ندارد 
و حتي به طــور تلويحي آن را نوعي حســادت تلقي 
مي كند. او در اين باره به »شهروند« مي گويد: »افتتاح 
اين خط كار بســيار بزرگي بوده است و برخی تحمل 
ديدن موفقيــت آن را ندارند. اين حرف هــا از آقاي  
هاشمي بعيد است. تمام خطوطي كه در شهر تهران 
به بهره برداري رســيده، به همين صورت بوده است؛ 
ازجمله خط 4 كه در زمان  هاشــمي افتتاح شد و بعد 
ما آن را تكميل كرديم. اين خط ها پله فرار، هواكش و 
هواساز نداشت و حتي برخي از ايستگاه هاي آن افتتاح 
نشده بود. 5 سال اســت درحال تكميل اين خطوط 
هســتيم و هنوز 50درصد آن باقيمانده است.« او در 
نهايت از دادن پاســخ صريح به اين كه آيا خط 7 پله 
فرار و هواكش دارد، طفره رفت و دوباره اينطور به آن 
پاسخ داد:  »خطوط قبلي هم همينطور ساخته مي شد 
و ما پله فــرار و هواكش براي آنهــا را كامل كرديم.« 
در نگاه اول بخشــي از صحبت هاي مديرعامل مترو 
درست به نظر مي رسد، اما آيا واقعا مي شود تجهيزات 
ســاخت مترو و فناوري هاي مرتبط امروز را با 5 سال 
قبل مقايســه كرد؟ ســوالي كه محمد حقاني، عضو 
كميسيون سلامت شوراي شــهر تهران در گفت وگو 
با »شهروند« آن را مطرح مي كند و بعد اينطور پاسخ 
آن را مي دهد: »مسائل مرتبط با سلامتي مردم را نبايد 
سياسي كنند، شايد اين تجيهزات در آن زمان وجود 
نداشته است. دنيا ساعت به ساعت رو به توسعه است و 
فناوري هاي جديد هم رو به گسترش است. اينكه آقاي 
 هاشمي در آن زمان نتوانسته يا تجهيزات نداشته كه 
دليل نمي شود. نمي توان گفت، او هر كاري كرد شما 
هم حالا بايد همان را تكرار كنيد يا تكرار نكنيد، چون 

 سال  به سال همه چيز تغيير مي كند.«   
آزمایش در مترو 

اما موضوع ســلامت و ايمني مترو مســأله ساده اي 
نيســت، آن هم در شــرايطي كه حالا مسئولان مترو 
خودشان تاييد مي كنند كه خط آزمايشي است: »همه 
ايستگاه هاي مترو به اين شكل افتتاح مي شود به نظرم 
اين حرف ها بي انصافي اســت حتي در مقايسه با ديگر 
خط ها خط 7 بهترين خط  بهره برداري شده است كه 
از پســت برق نيرو مي گيرد. ما از همان اول هم گفتيم 
كه 30 روز به صورت آزمايشــي اين خط را راه اندازي 
مي كنيم بعد كه اشكالات آن برطرف شد »تعداد قطار«، 

»هدوي« و »ساعت كار« آن را درست مي كنيم.« اينها 
را  هابيل درويش مي گويد در حالي كه به اعتقاد محمد 
حقاني، عضو كميسيون سلامت شــوراي شهر تهران  
چنين كاري بازي با جان مردم اســت: »آيا اشــكالات 
خطوط مترو بايد با جان مســافران امتحان شود. اگر 
خداي نكرده در حين اين آزمايش يك ماهه، اشكالي رخ 
دهد و جان كسي در خطر بيفتد چه كسي پاسخگوي 
آن خواهد بود؟ من از همه كارگران و مهندســان مترو 
كه ماه ها در زير زمين زحمت كشيده اند تشكر مي كنم 
اما متاسفانه اين نوع مديريت اشــكال دارد كه كار را با 

مشكل مواجه مي كند.« 
منکر زحمات شهرداري نیستیم اما اقدامات 

اینچیني نمایشي است
افتتاح زود هنــگام خط 7 متروي تهــران حالا در 
روزهاي پاياني عمر شهرداري تهران افتتاح شده است 
و بسياري از اعضاي شــورا اعتقاد دارند كه شهرداري 
مثل همان برهه نزديك به انتخابات رياست جمهوري 
ســعي دارد مديريت جهادي خــود را در بوق و كرنا 
كند و بــراي همين قــول افتتاح 15 پــروژه ديگر را 
هم تا انتهاي دوره خود داده اســت:  »مشكلي كه در 
بين برخي از مسئولان ما وجود دارد همين است كه 
براي تبليغات سياسي پروژه هاي نيمه تمام را افتتاح 
مي كنند، مثلا مي خواهند قبــل از رفتن بگويند كه 
اقدامات زيادي را انجام داده اند اما معلوم نيســت اين 
اقدامات با چه شــاخص هاي به پايان رسيده است.« 
محمد حقاني، عضو كميســيون ســلامت شورا اين 
را مي گويد بعــد اينطور حرف هاي خــود را تكميل 
مي كند: »براي بهره برداري خط 7 متروي تهران مهم 
اســت كه بدانيم دقيقا با چند رام قطار خط راه افتاده 
است؟ سرفاصله قطارها چقدر به استانداردها نزديك 
اســت؟ هزينه اتمام آن چقدر بوده است؟ و بقيه خط 
تا زماني به بهره برداري مي رسد؟ همه اين موارد بايد 
از قبل در يك پيوســت اقتصادي تعريف شده باشد و 
ضريب بهره وري آن معلوم باشد.« او به طول اين خط 
اشاره مي كند: »گفته شده حدود 22 كيلومتر خط 7 
افتتاح شده است آن هم بعد از سال ها انتظار و 27 ماه 
تاخير. 27 ماه تاخير داشته اند باز هم خط ناقص افتتاح 
شده است در صورتي كه ساخت و بهره برداري از مترو 
تعاريفي دارد نمي شود كه يك بار ايستگاه را افتتاح كرد 
يك بار هواكش و يك بار ديگر پله فرار. اين پكيج بايد 

با هم مورد بهره برداري قرار بگيرد. در حالي كه حتي 
ســاير خطوط مترو كه كامل بهره برداري شده است، 
فاقد قطار كافي است چه اصراري داريم يك خط را به 
صورت ناتمام و با تعداد قطار ناكافي بهره برداري كنيم، 
بعد بگوييم خط آزمايشي است و از ساعت10 تا 13 به 
مردم خدمات مي دهد.« در اينصورت البته مسئولان با 
يك تير دو نشان زده اند، خط را افتتاح كرده اند در حالي 
كه به نام آنها تمام مي شــود اما در نهايت هزينه هاي 
تكميل آن به عهده شهرداري بعدي است. او هم البته 
حرف هاي  هاشــمي درباره تعطيل شــدن اين خط 
را قبــول دارد و حتي از او به عنوان پــدر مترو ياد مي 
كند كه حرفش سند است: »ساعت اوج ترافيك 7 تا 9 
صبح و 5 تا 7 بعد از ظهر است اما اين خط ساعت يك تا 
سه فعال است. هيچ وقت هم نگفتند كه با چه ظرفيتي 
بهره برداري شده است. ظرفيت بهره برداري را نگفتند 
اما ميــزان بتن ريزي كه 30 برابر برج ميلاد اســت را 
همان روز اعلام كردند در حالي كه اين گفته ها دردي 
از مردم دوا نمي كند. هدف از ســاخت مترو تنها اين 
است كه در جابه جايي مسافر تاثيرگذار باشد و گرنه 
تبليغات دردي از ترافيك و آلودگي هواي شهر تهران 
دوا نمي كند. حالا با اين شــرايط پــدر متروي تهران 
مي گويد بايد تعطيلش كنيد بايد تعطيل شود چون 
سال ها در اين حوزه كار كرده اســت.« حقاني اين را 
هم گفت كه هم اكنون ظرفيت جابه جايي شهروندان 
در تهران زير 20 درصد رسيده است: »در اين شرايط 
بيشترين چيزي كه نياز است زيرساخت است. اولويت 
ما هميشه مترو است و شهرداري از برنامه 5 ساله خود 
در ساخت مترو عقب است. آنها سال 94 به  جاي 30 
كيلومتر تنها 17 كيلومتر مترو افتتاح كردند.« حالا 
البته قرار شده است كه بعد از مكاتبات اعضاي شوراي 
شهر در كميته اي سه نفره در روزهاي آينده وضعيت 
اين خط از مترو را بررســي كنند تا مشخص شود آيا 
ايمني دارد يا خير با وجود اين عضو كميسيون سلامت 
شورا مي گويد در مورد تعطيلي آن از سوي شورا، چون 
در نهايت با رأي اكثريت مهم است احتمال كمي براي 

آن وجود دارد.  
اختلاف در بودجه ساخت خط 7 مترو 

بخشــي از خط 7 به هر طريقي كه بود افتتاح شد 
اما حالا حتي درباره رقم احــداث هم اختلاف وجود 
دارد.  هابيل درويش يك بــار گفته خط حدود 3 هزار 
ميلياردتومان هزينه داشــت و اما در جاي ديگر رقم 
پيش بيني شــده براي آن را 6 هزار ميليــارد تومان 
اعلام كرد كه اين دو رقم تفاوت زيــادي با هم دارند. 
بارها اعضاي شــورا يــا مديران شــهري گفته اند كه 
براي ساخت هر كيلومتر مترو بودجه اي معادل 220 
ميليارد تومان مورد نياز است بنابراين احتمالا رقم دوم 
به واقعيت نزديك است و اين يعني شهرداري نيمي از 
بودجه مترو را از طريق تسهيلات بانكي تامين كرده 
اســت اما آن را به طور شفاف بيان نمي كند. ديروز هم 
روابط عمومي ســازمان حمل ونقــل ترافيك اعلام 
كرد كه ايستگاه شــهيد محلاتی از نيمه شمالی خط 
3 متروی تهران، شنبه هفته جاری افتتاح می شود و 
با افتتاح آن، يك ايستگاه ديگر هم به اين خط اضافه 
می شود. طبق پيش بيني ها قرار است روزانه 25 هزار 
نفر مســافر با اين خط جابه جا  شــوند. اين خط در 
مجموع با 25 ايســتگاه دارای ) 9 ايســتگاه تبادلي( 
بيشترين ايستگاه های تبادلی با شبكه متروی تهران را 
دارد، از شهرك اميرالمؤمنين)ع( كنار ورزشگاه تختی 
شروع شده و در مسير شــرق به غرب از ميدان شهيد 
محلاتی، ميدان محمديه و خيابان مولوی می گذرد. 
سپس با تغيير مسير به سمت شمال از تقاطع بزرگراه 
نواب، خيابان قزوين، تونل توحيد، بيمارستان ميلاد و 
ميدان صنعت عبور می كند و درنهايت در انتهای خط 
به سعادت آباد و ميدان بوستان می رسد كه شنبه 20 

خرداد افتتاح شد.

شهروند|  همين پنج روز پيش بود كه وزير علوم از 
بازگشت بورسيه های خارج از كشور خبر داد و گفت 
كه »جلوی فرار مغزها را گرفتيم.« محمد فرهادی، 
حرف هايش را مستند به آمار هم كرده بود: » 10 تا 
15 درصد بورســيه هايی كه به خارج از كشور رفته 
بودند، به ايران بازگشته اند.« او همه اينها را اقدامات 
مثبت دولت يازدهم در جذب نخبگان عنوان كرده 
بود. اين اما تنها موضوعی نيســت كه وزير علوم به 
آن اشاره كرده باشد. معاونت امور بين الملل و تبادل 
فناوری معاونت علمی رياست جمهوری هم در تأييد 
بازگشــت نخبه ها، توضيحاتی می دهد. به گزارش 
ايلنا، علی مرتضی بيرنگ، می گويد: »طرح همكاری 
با متخصصان و دانشــمندان ايرانــی غيرمقيم، از 
دو سال پيش با همكاری بنياد نخبگان آغاز شد. در 
اين مدل، نخبگان با كمك بنياد نخبگان و معاونت 
علمی و فناوری رئيس جمهوری خدمات و امكاناتی 
را دريافت می كنند كه بتوانند مشابه مدل فعاليتی را 
كه در خارج از كشــور داشته اند، در داخل كشور نيز 
راه اندازی كنند.« او ادامه می دهد: »همچنين برای 
استاد يا محققی كه با هدف ديدار با خانواده به ايران 
می آيد، شرايطی فراهم شده كه بتواند چند ساعتی در 
دانشگاه ها حضور پيدا كرده و سخنرانی و يا كنفرانسی 
هم برگزار كند. از طرفی اين امكان ايجاد شده است 

كه كار تحقيقاتی مشاركتی انجام داده و حتی شركت 
دانش بنيان ايجاد كند. بنابراين انواع مدل ها در اين 
طرح پيش بينی شده است.« بيرنگ، اشاره ای هم به 
موانع همكاری اين نخبگان و متخصصان با نهادهای 
كشور می كند: »مثلا يكی از موانع و ابهاماتی كه بر 
سر راه بازگشت اين افراد وجود دارد، سربازی آنهاست 
كه خوشبختانه توانستيم طرح نظام وظيفه تخصصی 
كه قبلا در بنياد ملی نخبــگان برای نخبگان داخل 
داشتيم، به نخبگان ايرانی خارج از كشور نيز تسری 
دهيم. يعنی اين افراد به جای گذراندن سربازی، فقط 
45 روز دوره آموزشــی می گذراننــد و بعد از آن نيز 
پروژه مرتبط با حوزه تخصصی شان تعريف می شود 
و حدود 14-13 ماه مشغول اين طرح خواهند بود.« 
پيش از اين وزير علــوم در رد افزايش فرار مغزها در 
كشور، گفته بود كه بازگشت اشخاصی كه بورسيه 
تحصيلی شده اند، »قطعا با تأخير روبه رو می شود.« 
حالا بيرنگ هم در تأييد همين موضوع، توضيح هايی 
می دهد. او با اشــاره به پروسه طولانی فرايند جذب 
اين افراد در دانشــگاه ها، هيأت علمی شدن و تأييد 
مدرك شــان، می گويد: »يك شخص از يك محيط 
به لحاظ تحقيقاتی در ســطح بالا با امكانات خوب 
بازگشــته، اما می بيند كه يك سال در انتظار فرايند 
جذبش اســت كه اين روند موجب توقف كارهای 

تحقيقاتی او می شود، به علاوه اين كه فرد در آن زمان 
هيچ درآمدی ندارد و با مشكل بيمه هم مواجه است.« 
او در ادامه، يكی از نقاط قوت طرح مشترك با بنياد 
نخبگان را تحت پوشش بيمه قرار دادن افراد پس از 
بازگشت در سال اول عنوان می كند:  »افرادی كه به 
كشور بازمی گردند را تا يك سال از نظر بيمه و حقوق 
پوشش خواهيم داد، به گونه ای كه در همان بدو ورود، 
برای آنها دوره پســا دكتری در يكی از دانشگاه ها يا 
پژوهشگاه های برتر كشور تعريف می شود و در اين 
زمان فرصت دارند كه كارهای تأييد مدرك و جذب 
را انجام داده و توانمندی هايشان را اثبات كند، بنابراين 
در طول اين يك سال حقوقشان را بنياد ملی نخبگان 
و گرنت پژوهشی )وام بلاعوض( و بيمه را نيز ما تقبل 
كرديم، از سوی ديگر برای ايجاد شركت دانش بنيان، 
يكی از پارك های فناوری برتر كشور در زمان كوتاهی 
فضايی برای كســب و كار آنها ايجــاد می كند. در 
اين جا هم يك سال تحت حمايت معاونت علمی و 
فناوری هستند تا بتوانند شركت دانش بنيان خود را 
ايجاد كنند.« معاون امور بين الملل و تبادل فناوری 
معاونت علمی رياست جمهوری همچنين در ادامه 
به آمار بازگشت نخبگان به كشــور در دو سال اخير 
اشــاره می كند:  »126 نفر در سال اول اجرای طرح، 
به كشور بازگشتند، البته اين آمار غيراز آنهايی است 

كه به كشور می آيند و سمينار و يا كنفرانس برگزار 
می كنند و باز می گردند، چرا كه تعداد اينها بســيار 
زياد اســت. همچنين در ســال دوم طرح، 450 نفر 
بازگشتند و در مجموع طی 2 سال و 3 ماه، 673 نفر 
به ايران بازگشتند و مشــغول به كار هستند.  سال 
گذشته توسط همين تعداد، 40 شركت دانش بنيان 
ايجاد شده اســت.« اين مقام مسئول همچنين از 
ايجاد محدوديت برای جذب افرادی كه درخواست 
بازگشت به كشور را دارند، خبر می دهد و می گويد:  
»با توجه به محدوديت های منابع و از سوی ديگر با 
توجه به استقبال خوب تحصيلكرده های مقيم خارج 
از كشــور از اين طرح، از ابتدای امسال سختگيری 
را برای ورودی اين سيســتم خيلی زيــاد كرديم و 
تمركزمان را در جذب نخبگان ايرانی 100 دانشگاه 

اول دنيا گذاشته ايم.« 
او از بكار بردن واژه »فــرار مغزها« برای مهاجرت 
افراد تحصيلكرده به كشورهای ديگر انتقاد می كند:  
»اين سوال مطرح می شود كه آيا كسی  كه به خارج از 
كشور می رود تا درس بخواند، فرار كرده و يا مهاجرت 
كرده است؟ گزارش ســال 95 پژوهشگاه مطالعات 
فناوری كه بر پايه رفرنس ها و منابع معتبر خارجی 
منتشر شده، نشان می دهد؛ آمار خروج از كشور برای 

ادامه تحصيل، زير متوسط جهانی است.«

روي خط خبرخبر

ابتکار از ادامه مذاکره با افغانستان برای احیای 
تالاب هامون خبر داد

احیای40درصدیهامون
شهروند| معاون رئيس جمهوری از آبگيری 
40 درصــدی تالاب  هامون خبــر داد. معصومه 
ابتكار، رئيس ســازمان حفاظت محيط زيست   
در مراسم رونمايی از ســامانه صدور مجوزهای 
زيســت محيطی در جمع خبرنگاران علاوه بر 
موضوع ادامــه همكاری های منطقــه ای برای 
احيای اين تــالاب بين المللی به مســأله علت 
مرگ هيركان هم پرداخت؛ پلنگ رها شــده در 
طبيعت كه مدتی پيش تلف شد اما اين موضوع 
از طرف اداره محيط زيست گلستان اعلام نشد. 
او دراين باره گفت: »در باره علت مرگ هيركان 
منتظر تكميل گزارش های بازرســی سازمان 
محيط زيست هستيم و بعد از مشخص شدن با 

متخلفان برخورد لازم صورت خواهد گرفت.«
ابتكار ادامه داد: »تصميم گيری دقيق و صحيح 
منوط به تكميل گزارش های دقيق است اما امر 
قطعی اين است كه اگر تخلفی در اطلاع رسانی 
اتفاق افتاده باشــد يا اطلاع خلاف واقع به مردم 
داده شــده باشــد، ســازمان محيط زيست با 

متخلفان برخورد لازم را خواهد داشت.«
او همچنيــن گفت: » سياســت ســازمان 
محيط زيســت بــر شفاف ســازی اطلاعات و 
اطلاع رســانی دقيق در ارتباط با مسائل است و 
تاكنون نيز همين سياســت را دنبال كرده ايم 
حالا اگر جايی خطايی اتفاق افتاده باشــد حتما 

رسيدگی می شود.«
معاون رئيس جمهوری با بيان اينها اضافه كرد: 
»سياست ما در ارتباط با حيات وحش اين است 
كه اگر جايی حيات وحش به هر دليلی به اسارت 
درآمد، حداكثر تلاش مــان را انجام دهيم تا اين 
گونه از حالت وحشی خود خارج نشود و امكان 

بازگشت به طبيعت را داشته باشد.«
او ادامــه داد: »تمام رويكرد مــا در وهله اول 
بازگشــت حيات وحش به طبيعت است و تمام 
تدابير لازم برای اين موضوع را بايد بينديشــيم 
و دنبال كنيم و در مرحلــه بعد اگر به هر دليلی 
امكان رهاســازی نبود بايد دنبال راه های ديگر 

باشيم.«
ابتكار در بخش ديگری از ســخنانش درباره 
احيای  هامــون گفــت:   »تاكنــون مذاكرات 
زيادی با افغانســتان در مورد  هامون داشته ايم 
و داريم، در آخرين صحبتی كه با اشــرف غنی 
رئيس جمهوری افغانســتان داشــتم، قرار شد 
در ســال 94 كارگروهی برای احيــای  هامون 
تشكيل شود و از آن موقع تاكنون پيگير موضوع 
هســتيم و اميدواريــم بتوانيــم همكاری های 
منطقه ای در خصوص  هامون به عنوان يك تالاب  

بين المللی داشته باشيم.«
به گفته او  با تدابيری كه در سطح ملی انجام 
شده اســت، مانند لايروبی مسيرها، بازگشايی 
مسيرهای ورودی آب به داخل تالاب باعث شد تا 
وضع تالاب  هامون امسال بهتر شود و به طوركلی 
روند رو به بهبود برای  هامون داشتيم، امسال نيز 
40 درصد اين تالاب آبگيری شــد و شرايط روبه 

بهبودی دارد.
رئيــس ســازمان حفاظت محيط زيســت 
همچنين گفت: »هر چند تا شــرايط مطلوب 
فاصله زياد اســت امــا اميدواريم بــا همكاری 
كشور افغانستان و مجامع بين المللی بتوانيم بر 

مشكلات فايق آييم.«
سامانه صدور مجوز های محيط زيستی ديروز 
چهارشــنبه با حضور وزير امور اقتصاد و دارايی 
و رئيس سازمان حفاظت محيط زيست در اين 

سازمان رونمايی شد.

فرمانده یگان حفاظت سازمان میراث فرهنگی، 
صنایع دستی و گردشگری خبر داد :

34شیء3هزارساله
دردستیکبومی

شهروند| يگان حفاظت ميراث فرهنگی 34 
شــیء تاريخی با قدمت هزاره پيش از ميلاد و 
دوران اسلامی را از فردی در استان كهگيلويه و 

بويراحمد كشف كرد.
ســازمان  حفاظــت  يــگان  فرمانــده 
ميراث فرهنگی، صنايع دســتی و گردشگری از 
كشف و ضبط تعدادی اشيای تاريخی ارزشمند 
با قدمت مربوط بــه هزاره اول قبــل از ميلاد و 
دوران اسلامی توســط نيروهای يگان حفاظت 

استان كهگيلويه وبويراحمد خبر داد.
امير رحمت الهی در بيان جزييات اين مطلب 
گفت: »به دنبال دريافت اخبار و گزارش هايی از 
دوست داران ميراث فرهنگی، مبنی بر نگهداری 
و فراهم كردن مقدمات فروش تعدادی اشــيای 
تاريخی ارزشمند توســط فردی بومی، پس از 
اقدامات و بررسی های اوليه و احراز صحت خبر، 
موضوع با سرعت در دســتور كار مأموران يگان 

استان كهگيلويه وبويراحمد قرار گرفت.«
او ادامه داد: »در اين بازرسی 34شیء تاريخی 
شامل دســتبند طلا، خنجر، انگشــتر، حلقه با 
روكش طلا، قاشق مفرغی، آويز گردن با روكش 
طلا، گوشــواره از جنس طلا، مجسمه مفرغی، 

مهره و... كشف شد.«
فرمانده يگان حفاظت سازمان ميراث فرهنگی 
با بيان اين كه در اين عمليات يك نفر قاچاقچی 
اموال تاريخی دستگير و تحويل مراجع قضائی 
اســتان شــد، گفت: »در پی كارشناسی های 
فنی انجام شــده از سوی كارشناســان اداره كل 
ميراث فرهنگی استان، اصالت تعدادی از اشيای 
كشف شده تأييد شد و قدمت آنها هزاره اول قبل 

از ميلاد و دوران اسلامی  تخمين زده شد.«
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رئیس سابق مترو و اعضای شورای شهر از ایمنی خط 7 مترو تهران ابراز نگرانی کردند

  محسن هاشمی: شهردار آینده در نخستین اقدام باید خط 7 متروي تهران را تعطیل کند چون امنیت مردم در خطر است 
  مدیرعامل متروي تهران در گفت و گو با »شهروند«: خط 7 آزمایشي راه اندازي شد تا اشکال آن برطرف شود

هشداردربارهخطهفت معاون وزیر بهداشت اعلام کرد:

جلوگیریازورودبیماریهایواگیر
ازمرزهایآبی

مهر|  معاون بهداشــت وزارت بهداشــت، 
امضــای تفاهمنامــه با ســازمان بنــادر و 
دريانوردی را اقدامی در راســتای جلوگيری 
از ورود بيماری هــای واگير از طريق انســان، 
حيوان، آب و كالاها از مرزهای آبی اعلام كرد. 
علی اكبــر ســياری در مراســم امضــای 
تفاهمنامه با سازمان بنادر و كشتيرانی گفت: 
»بيماری های مختلفی ممكن است از طريق 
خدمه كشــتی، آبــی كه جابه جــا می كنند، 
موش، پشــه و حيوانات موذی كه در كشتی 
وجود دارد يا مواد غذايی كه در كشتی حمل 
می شــود به يك كشــور وارد شــود كه اين 
بيماری ها می توانند در كشــور مقصد اپيدمی 

ايجاد كنند.« 
او با بيــان اينكه برای جلوگيــری از انتقال 
بيماری ها، مقررات بين المللی تدوين شــده 
است و 214 كشور دنيا نيز آن را امضا كرده اند، 
ادامه داد: »براساس اين مقررات، سازمان های 
مرتبــط و ذينفع در كشــورها بايــد با يك 
همكاری بين  بخشی برای پيشگيری و كنترل 
بيماری هايــی كه از مرزها منتقل می شــود، 
همكاری و اسناد همكاری بين بخشی را امضا 

كنند.«
سياری گفت: »امضای تفاهمنامه همكاری 
معاونت بهداشــت وزارت بهداشت و سازمان 
بنادر و دريانــوردی وزارت راه وشهرســازی 

حاصل دو سال كار كارشناسی است.«
به  منظور ايجــاد و گســترش هماهنگی، 
همفكری و همكاری های آموزشــی و اجرايی 
مشترك و تلاش در جهت گسترش توان ملی 
در راستای اجرايی شــدن مقررات بين المللی 
بهداشتی، تفاهمنامه ای بين معاونت بهداشت 
وزارت بهداشت و ســازمان بنادر و كشتيرانی 

وزارت راه وشهرسازی به امضا رسيد.
براســاس اين تفاهمنامــه، همكاری های 
مشترك بهداشــتی با توجه به هدف مشترك 
در حــوزه بنــادر و دريانوردی در راســتای 
مقــررات بين المللی بهداشــتی گســترش 
می يابد. همچنيــن بهره مندشــدن طرفين 
از توانمندی هــای علمی و فنی در راســتای 
مقررات بين المللی بهداشــتی، همكاری در 
زمينه تعيين و اجرای اولويت های تحقيقاتی 
مرتبط در زمينه مقررات بين المللی بهداشتی 
و تاثير آن در حوزه دريانوردی و بهره مندشدن 
طرفين از توانمندی های اجرايی در راســتای 
مقررات بين المللی بهداشتی از ديگر مفاد اين 

تفاهمنامه همكاری است.
براســاس يكــی ديگــر از بندهــای اين 
تفاهمنامه، بــه منظور بررســی و نظارت بر 
پيشــرفت همكاری و فعاليت های انجام شده، 
طرفين هر 6ماه گزارشــی مستند را تهيه و به 
مسئولان بالاتر دستگاه مربوطه ارايه خواهند 

كرد.
اين تفاهمنامه در 2 نسخه و ۸ ماده ديروز) 
به امضای دكتــر علی اكبر ســياری، معاون 
بهداشت وزارت بهداشــت و مهندس محمد 
ســعيدنژاد معاون وزيــر راه وشهرســازی و 

مديرعامل سازمان بنادر و دريانوردی رسيد.

 وزیر بهداشت
 در بازدید از سازمان انتقال خون استان تهران:

ذخیرهخونیکشور 
7برابرشدهاست

شهروند|  »ذخيــره خونی كشــور 7 برابر 
شده اســت.« اين را وزير بهداشت اعلام كرد 
و گفت:»در دوره های گذشــته ذخيره خونی 
كشور به اندازه يك روز بود اما در حال حاضر 
اين ذخيــره هفت برابر شــده اســت و هيچ 

كمبودی وجود ندارد.«
 حسن هاشمی در حاشيه بازديد از سازمان 
انتقال خون استان تهران، حرف های ديگری 
هم زد:» ايرانيان در زمينه اهدای خون نسبت 
به گذشــته متفــاوت عمــل می كنند، چون 
در سال های گذشــته در ماه رمضان به دليل 
كمبود خون اعمال جراحی غير اورژانســی به 
تعويق می افتاد يا انجام نمی شــد اما در حال 
حاضــر ظرفيت اتاق هــای عمل نســبت به 

گذشته 9 برابر شده است.«
 او ادامــه داد:» امروز مردم نــه تنها برای 
اعمال جراحی اورژانســی بلكه بــرای اعمال 
انتخابــی نيز خــون مــورد نيــاز را تامين 

می كنند.«
وزير بهداشــت با بيان اين كه 52 درصد از 
اهداكنندگان خون به طور مستمر خون خود 
را اهدا می كنند، افزود: »از افرادی كه پلاسما 
و پلاكت خود را اهدا می كنند، تشكر می كنم 
زيرا بخشــی از داروهايی كــه از فرآورده های 
خونی تهيه می شــود، مربوط به پلاســمايی 

است كه مردم اهدا می كنند.«
 وزير بهداشــت افــزود: »در طــول دولت 
يازدهم هيچ شــكايتی از ســوی اشخاص يا 
ســازمان های نظارتــی ضد ســازمان انتقال 
خون نديدم. اين نشان از عملكرد مناسب اين 
سازمان اســت كه هر روز خدمتی جديد ارايه 
می دهد. ســازمان انتقال خون هم مانند ساير 
بخش ها مشــكلاتی دارد و نمی تــوان انتظار 
داشت كه تمام مشــكلات آنها در طول چهار 
سال برطرف شود اما روند و مسير اين سازمان 

صحيح است.«


